

ACTA DE LA TAULA SECTORIAL DE DRETS DE LA CIUTADANIA I COHESIÓ SOCIAL

Sessió ordinària

Número de la sessió: 12/2025

Data: 29 d'abril de dos mil vint-i-cinc

Hora: 18:15h

Lloc: L'Harmonia

Assistents:

- Enric Roldán Bermejo, El Casalet
- Lèlia Becana Velasco, Associació de Veïnes i Veïns de la Florida
- Montserrat Monrós, representant Fundació La Vinya
- Jesús Solares, Creu Roja
- Núria Miró, ACAF
- Maria Ibáñez, secretaria de la Taula Sectorial de Drets de la Ciutadania
- Joan Font, Associació Veïns i Veïnes Som Santa Eulàlia
- Santiago González, membre de la Taula Sectorial de Drets de la Ciutadania
- Isabel Reina, membre de la Taula Sectorial de Drets de la Ciutadania
- Jonatan Sánchez, Servei de Participació Ciutadana

No assisteixen i comuniquen absència:

- Jordi Ibáñez, President de la Taula Sectorial de Drets de la Ciutadania
- Xavier Castellano, Club d'Esplai Bellvitge
- Verónica Cano, Escola de Vida Les Planes – La Florida
- Grup de Dones Collblanc-la Torrassa
- Silvia Mora, Associació Cultura Tretze
- Rosa Mari Martín, Fundació Akwaba

No assisteixen:

- Victoria Casanova



- Ana Paula Fernandes
- María Luisa Bergantiños
- David Contreras
- Ines Rodríguez
- Roberto Cerviño
- Miguel Jacob Montaña
- Javier Álvarez
- Juan Garcia, ONGD CohesionART
- Raül Brenchat, EMMCA
- M.Carmen Sánchez, Associació gent gran de Ca N'arus
- Kiko Segura, Fundació La Vinya
- Asensi Montoya, Amics del Parc del Centre
- Elena Gallego
- Josep Pereira, Terrarios Albos
- Victor Ventura
- Antonio Rodríguez
- Marina Ruiz, Associació Retina Catalunya
- Julia Paula Portal, Associació de veïns i veïnes La Florida
- Montserrat Sánchez, Fundació Pere Mitjans
- Olga Rodríguez
- Joan Manel Gutiérrez
- Martha Cedeño
- Eugenia Delgado, Plàudite Teatre. Espai d'Arts Escèniques
- Juan Antonio Castillo
- Marta Lordén
- M.Dolores Serrano
- Juan Luis Hidalgo
- Elisa Benítez, AFEMHOS
- Susana Gil
- Pilar Xifré, Associació de Donants de sang de L'Hospitalet de Llob
- Paca Hernández, En Comú Podem
- Laura Alzamora, L'Hospitalet En Comú Podem
- Francisco Javier Fenoy
- Flora Pastor
- Eduardo Molist
- Enrique Richard Rodriguez, Forum l'Hospitalet
- Sonia Planas
- Alejandro Caamaño



- Alicia Pérez, Altaveu Jove
- Angélica Arranz
- Francisco Cárdenas
- Juana Martínez
- Marta Herrero
- Francesca Romera, Videsfront
- Bessy Lorena, Mujeres unides Entre Tierras
- Javi Morera, L'Haltell de Bellvitge
- Jaume Garganté, Associació Centre Bellvitge de discapacitat intel·lectual
- Inmaculada Martos, Comissió de festes La Florida 1983
- Patricia Gómez
- Elisabet Bécades, residència - centre de dia, Villablanca social-grup Pere Mata
- Tomàs Farré
- Carmen Flor, club deportivo señor de Luren en Barcelona ica-perú
- Irina Rodríguez, Dynami - El teu Centre
- Clàudia Miralles
- Norma Véliz, Mujeres unidas entre terres
- Oscar Castillo
- David Cabrerizo
- Juan Ruiz
- Valentí López
- Irene Pintor, Altaveu Jove
- Maria Labernia, Fundació Privada La Vinya, d'acció social
- José Gonzalo Álvarez, Videsfront
- Stela Arais, AMRA
- Laia Ramos, LaFundició; La Col·lectiva; Ateneu Cooperatiu de l'Hospitalet

El Sr. Enric Roldán informa que la sessió d'avui té lloc a l'Harmonia, atès que a Can n'Arús se celebra una sessió del procés participatiu per al Foment del Voluntariat. Així mateix, comunica que assumeix la presidència de la reunió per delegació, davant la impossibilitat d'assistir-hi del president, el Sr. Jordi Ibáñez.

1. Aprovació de l'acta de la sessió del 25/02/2025

El Sr. Enric Roldán, pregunta si hi ha alguna esmena a l'acta de la sessió anterior. Sense resposta en contra, s'aprova l'acta de la sessió del 25.02.2025.

2. Actualització de l'estat del Pla de Treball: Evolució de les sessions de mapeig d'espais per a entitats.

El Sr. Enric Roldán informa que recentment s'ha fet el mapeig a dos zones: la Florida i el barri de Santa Eulàlia. Afegeix que el que avui es comentarà és el mapeig al barri del Centre.

A continuació, la Sra. Montserrat Monrós afirma que hi ha molts espais buits al barri del Centre, que actualment estan en un estat de degradació i, afegeix, el veïnat està molt preocupat per aquests espais.

El Sr. Roldán exposa que es van anar fent fotografies dels diferents espais amb la col·laboració del Sr. Santiago González i el Sr. Jordi Ibáñez. Es va observar que a la Remonta hi ha un gran espai buit, l'Antiga Escola de Capacitació Agrària, un equipament que es considera propietat de l'Ajuntament, tancat i en estat de deteriorament. A la zona de l'escorxador, es van observar espais com Can Riera, l'Agència de desenvolupament urbà i l'Harmonia, la qual es considera que és un espai infrautilitzat.

El Sr. Roldán continua explicant el mapeig realitzat, en el qual també s'han tingut en compte espais com el Castell de Santa Eulàlia. En aquest punt, la Sra. Maria Ibáñez intervé per assenyalar que es tracta d'una propietat privada, afirmació que el Sr. Joan Font confirma. Tot i això, el Sr. Roldán exposa que el propietari finalment va cedir l'espai a l'Ajuntament.

Seguidament, el Sr. Roldán explica que l'antic edifici dels Serveis Socials es troba tancat, i la Sra. Ibáñez intervé per assenyalar que és correcte, que es tracta d'un espai de propietat privada que tenia l'Ajuntament en règim de lloguer, i que s'ha finalitzat el lloguer. A continuació, el Sr. Roldán comenta que també es van visitar espais com l'antiga regidoria, entre d'altres. En relació amb L'Harmonia i Can Riera, es considera que caldria un suport tècnic que actualment no es proporciona.

Posteriorment, també es van visitar espais com el Casino, la zona de la plaça del Bacallà i l'Associació de Dones del Centre, entre d'altres. A posteriori, la Sra. Ibáñez informa que l'espai on estan fent activitats l'Associació de Dones del Centre és al Casal Cívic i Comunitari de la Generalitat. Seguidament, el Sr. Jonatan Sánchez comenta que els espais públics de la Generalitat, com els Casals Cívics i Comunitaris, estan generalment infrautilitzats, i que aquest fet podria ser un factor a tenir en compte. En resposta, la Sra. Lèlia Becana assenyala que el problema d'aquests espais és que no es poden utilitzar més enllà de les 18.00 h. Tot i això, tothom coincideix en la conveniència de valorar-ho, i el Sr. González comenta que s'ho apunta per tenir-ho present.

Tot seguit, el Sr. Roldán continua explicant que, posteriorment, es van visitar altres espais com el Centre Cultural Sant Josep i l'espai Albert Germans, que s'assenyala que permet usos diversos. Finalment, es va detectar també el Casal de Gent Gran de Sant Josep.

Davant d'aquesta informació, la Sra. Ibáñez assenyala que també existeix el Casal Jove, però el Sr. Santiago González aclareix que no s'hi inclouen els espais que ja consten al directori, ja que el criteri era identificar espais no gestionats directament per l'Ajuntament. Arran d'aquesta observació, el Sr. Jonatan Sánchez proposa que es podrien incorporar també els espais ja registrats al directori per tal de tenir una visió més global, proposta amb la qual tothom hi està d'acord. A més, la Sra. Becana i el Sr. Font demanen si es poden compartir l'Excel i els informes elaborats fins ara per tal d'anar consultant la

informació recopilada.

El Sr. Roldán anuncia que el 16 o 23 de maig es realitzarà el mapeig d'entitats al proper barri, que serà Collblanc-Torrassa, tot i que aquesta data s'haurà de confirmar amb el president de la Taula, el Sr. Jordi Ibáñez. A més, comenta que, si hi ha temps, al juny es realitzarà el mapeig d'una altra zona, com Can Serra, i al setembre es durà a terme al barri de Bellvitge i les zones adjacents.

Posteriorment, la Sra. Maria Ibáñez informa que aquest mes s'obrirà l'oficina LGTBI.

A continuació, el Sr. Roldán explica que, quan es concreti la data, la comunicaran pel grup de WhatsApp i convida tothom a participar en el mapeig.

Finalment, el Sr. Jonatan Sánchez suggereix que ha d'haver-hi un contracte unificat i centralitzat per un servei de l'Ajuntament de suport tècnic als equipaments municipals. El Sr. Roldán i altres assistents consideren que seria necessari crear una figura de tècnic o similar dins l'Oficina d'Entitats o un altre organisme encarregat d'oferir material i suport puntual a les entitats que no disposin de recursos. Arran d'aquesta proposta, la Sra. Ibáñez suggereix fer una crida de voluntariat per ocupar aquesta figura de tècnic de suport, tot i que depengui de cada entitat. Respecte a això, la Sra. Lèlia considera que la proposta del voluntariat seria una solució puntual, però que la responsabilitat hauria de recaure sobre cada espai públic i municipal. El Sr. González hi afegeix que, al final, això significaria alliberar l'Administració Pública de les seves responsabilitats.

3. Comissions de treball de la Taula: Grups de treball sobre l'empadronament i el sensellarisme

a) Grup de treball entorn al sensellarisme

La Sra. Montserrat Monrós, representant del grup Sensellarisme, informa que es van reunir dissabte passat i van concloure que continua augmentant la demanda del servei.

Afegeix que s'ha incorporat un nou membre a l'equip, el qual necessita formació. Per això, es contactarà amb Arrels per sol·licitar la formació i organitzar una visita al seu espai. Finalment, la Sra. Monrós fa una crida a tota la Taula per si algun membre disposa d'una rentadora que pugui cedir.

b) Grup de treball entorn a l'empadronament:

Pel que fa al grup de treball sobre l'empadronament, el Sr. Roldán exposa que ha sol·licitat a l'Ajuntament que demani al "Consejo de Empadronamiento" que es contempli com a cas especial d'empadronament aquelles persones que viuen rellogades i no disposen de l'autorització de la propietat per empadronar-s'hi, essent possible que siguin empadronades en un altre domicili (Ajuntament, entitat, Alberg Municipal ...).

A continuació, el Sr. Joan Font respon que aquesta excepció plantejada és il·legal, però el Sr. Roldán afirma que al Consejo de Empadronamiento no li importa ni compleix estrictament la legalitat. Tot seguit, la Sra. Lèlia expressa la seva opinió que aquesta situació podria derivar en una aplicació discriminatòria segons l'origen ètnic, ja que considera que les persones racialitzades tenen més probabilitats de rebre una denegació. A més, el Sr. Jesús Solores afegeix que el Consejo té la capacitat d'emetre instruccions basades en les demandes de les Administracions Locals.

A continuació, el Sr. Roldán comenta que, si no obté resposta del tècnic municipal amb relació a la sol·licitud de consulta davant del Consejo, enviarà un correu de recordatori. Afegeix també que va contactar amb el Cap de Servei de l'Oficina d'Atenció Ciutadana i que es va fer la petició per tal que vingui ell o qualsevol persona del seu equip a la Taula a explicar la seva tasca. Proposa que la pròxima sessió sigui una oportunitat per a aquesta explicació.

El Sr. Jonatan Sánchez suggereix que la sessió es podria dur a terme al Casal Comunitari

de la Generalitat ubicat a Bellvitge, integrant la xerrada a la reunió. En resposta, la Sra. Lèlia Becana proposa que també podrien participar veïnes que expliquin les situacions reals que es donen en relació al padró, però que no estan contemplades per la llei. També informa que el nou Decàleg per garantir l'empadronament a Catalunya es presentarà els dies 26 i 27 de maig al Parlament.

A continuació, el Sr. Roldán exposa que un 8% de la població no està empadronada, dada que el Sr. Jonatan rebutja, afirmant que no es pot parlar d'un 8% sense evidència empírica. Davant d'això, el Sr. Roldán proposa que l'Ajuntament faci un estudi per obtenir dades concretes.

Finalment, el Sr. Jonatan Sánchez recorda que el dimarts vinent se celebrarà la Comissió Permanent del Consell de Ciutat a Ca n'Arús

4. Precs i preguntes

No havent-hi més assumptes de què tractar, el President aixeca la sessió del dia 25 de març de dos mil vint-i-cinc, de tot el qual com a assistència tècnica en dono fe.

La pròxima sessió serà el 27 de maig a les 18:15 h.